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1. Inledning 
 
Hans Lindberg hälsade välkommen och inledde konferensen om arbetslöshetsfrågor.  

- Det råder kris i världen men vi i Tyresö har inte nåtts av den ännu, men vi behöver 
förbereda oss.  

- Våra innevånare har rätt att kräva service.  
- Vi vill söka breda lösningar. 

 
Hur ser läget ut i Tyresö? 
Den totala arbetslösheten 2008 har ökat från 2,2 % till 2,7 % i Tyresö. Detta är en försämring, 
men Tyresö ligger ändå bättre till än riket som helhet. Det har skett en positiv utveckling för 
ungdomar och utrikes födda.  



 
Arbete sker i Tyresö genom samarbete mellan arbetscentrum och andra organisationer i 
kommunen plus vad arbetscentrum gör själva. Av dem som kommer från socialförvaltningen 
lyckas arbetscentrum få 65 % vidare till studier eller arbete. Inom Sfi finns för närvarande 118 
personer i utbildning. Rullande intag sker. Utbildningen av eleverna går betydligt snabbare än 
jämfört med riket. Inom vuxenutbildningen går för närvarande 528 elever. Det har ännu inte 
skett någon ökning av elevantalet – förmodligen har det ännu inte slagit igenom att man 
behöver utbildning.  
 
Vi har alltså inte nåtts av krisen ännu, men vi ska föra samtal idag för att påbörja arbetet med 
att hitta nya idéer. Under år 2009 startar också yrkeshögskolan i samarbete med andra 
södertörnskommuner. KomAn-projektet kommer att rikta sig till personer med 
funktionshinder och till detta finns EU-medel. Inom vuxenutbildningen sker rullande intag för 
grundläggande utbildning och en del av den gymnasiala utbildningen. Arbetscentrum 
fortsätter det nära samarbetet med Arbetsförmedlingen och socialförvaltningen. Nollvisionen 
för 16-25-åringar är att ingen ska sitta hemma utan alla ska vara i någon typ av verksamhet så 
att vi inte tappar någon individ. Tyresö arbetar med Matchning Södertörn för att få invandrare 
ut på arbetsmarknaden. En grupp som behöver uppmärksammas är att hjälpa de som står 
mycket långt från arbetsmarknaden att komma ut på arbetsmarknaden. 
 
Förvaltningen har år 2008 haft en större beredskap än vad som behövts. Därför ser vi inte idag 
att det ska behövas något krismöte. Mötet idag har främst uppkommit genom diskussionerna 
på kommunfullmäktiges budgetmöte att utifrån omvärldens signaler är en kris på gång i 
samhället i stort. 
 
 
2. Arbetscentrums verksamhet  
Conny Göransson och Lennart From från Arbetscentrum 
 
Conny jobbar främst med PRYK-projektet för yngre ungdomar 16-20 år. Projektet handlar om 
lärlingsverksamhet, men benämns PRYK (Praktisk yrkeskompetens) för att skilja det från 
Skolverkets lärlingsprogram. Lennart arbetar med lite äldre ungdomar från 18 år. Bland 
ungdomarna finns 130 namn där det är oklart vad de gör eftersom de inte går till gymnasiet, 
Arbetscentrum eller Arbetsför-medlingen. Några jobbar hos föräldrar men resten är oklara. 
Dock är många kända hos socialförvaltningen men där råder sekretess. 
 
PRYK- praktisk yrkeskompetens omfattar för närvarande 30 ungdomar som slutat årskurs 9 
utan fullständiga betyg. Många är pojkar som skolan ansett vara ”stökiga”. Man måste vilja 
jobba. Efter tre års verksamhet har 4 ungdomar passerat igenom projektet och tre har fått jobb. 
Företagskontakterna är viktiga inom projektet. Samtalen med ungdomarna har visat att PRYK 
ofta leder till framtidstro och att man börjar planera för framtiden. Det är mest pojkar i 
verksamheten. Flickorna går i större utsträckning på gymnasiet och dess IV-program. Av de 
30 ungdomarna i dag inom PRYK är 6 flickor. Eleverna på PRYK är också formellt inskrivna 
på IV-programmet. Därmed får de 1050 kronor/månaden som alla andra studerande 
ungdomar. De får också busskort. De som sköter sig och har behov av körkort får hjälp till 
detta.  
 
Arbetscentrum (där Lennart jobbar sedan 2 år) har syfte: 

- att människor ska gå från bidragstagande till egen försörjning 
- att i mötet bemöta Tyresömedborgarna med en lyhördhet och respekt 



 
Arbetsuppgifterna för Lennart innebär: 

- att kartlägga nuläget för människor inför mötet med socialsekreteraren på 
försörjningsstöd samt skriva sammanfattningar 

- att hjälpa människor ut i arbete/egen försörjning 
- att arbetsträna människor inför eventuellt arbete. I Arbetscentrums egen verksamhet 

finns tre caféer, Sågen och textilverkstaden 
- att vägleda/informera ungdomar/äldre inför eventuellt yrkesval och stötta dem inför 

eventuella studier 
- att hålla i jobbsökaraktiviteter – ”öppet jobbforum” 
- att stötta dem i att hitta och få praktik 
- att i samråd med Arbetsförmedlingen hjälpa människor till offentligt skyddade arbeten 

inom kommunen 
- att stödja människor som behöver ”annan hjälp” med att bland annat underlätta 

kontakter men också påvisa var de kan söka hjälp 
Under år 2008 har det skett en trend mot att många människor kommer med allt svårare 
handikapp och psykiska problem. 
 

Arbetstrappan 
1. Kartläggning 
2. Utökad kartläggning 
3. Kommunpraktik 
4. Arbetsplatspraktik 
5. Arbete, lönebidrag, OSA 

 
Samverkan sker med 

- Arbetsförmedlingen 
- Arbetsförmedlingen unga funktionshindrade 
- Försäkringskassan 
- Soc / Försörjningstöd 
- Missbruksenheten 
- M – Rehab (ungdomar med psykiska funktionshinder) 
- Rehabcenter 
- Öppenvården 
- Vårdcentraler 
- Gymnasiet  
- Vuxenutbildningen 
- Arbetsgivare (både inom privat och offentlig sektor) 
- Övrigt: föreningar, intresseorganisationer etcetera 

 
Människors eventuella hinder inför arbete (ett axplock) 

- Missbruk av alkohol 
- Missbruk av narkotika 
- Datamissbruk 
- Sexmissbruk 
- Olika former av fobier 
- Panikångest 
med flera. 

 
Resultat 2008: 69% av AC:s deltagare fick arbete eller gick till någon form av studier 



 
På gång 2009: 

- KomAn 
- Start av sociala företag 
- Finansiell samordning 
- Att utöka / fördjupa samarbetet med arbetsförmedlingen 

 
Oklarheter inför 2009 / 2010: 

- De människor som kommer från försäkringskassan, det vill säga de som mister sin 
sjukpenning 

- De människor som kommer från före detta aktivitetsgarantin – tredje steget 
- Hur många är de som för närvarande saknar försäkringsskydd, det vill säga a-kassan 
- Under november månad 2008 minskade de lediga jobben i Stockholm med 59 % och i 

Tyresö med 74 %. 
 
 
3. Matchning Södertörn med mera 
Staffan Isling, kommunchef i Tyresö Kommun 
 
Matchning Södertörn är ett projekt som kommunen deltar i med de andra Södertörns-
kommunerna. Det är ett regionalt utvecklingsprogram för Södertörn. 
Uppdrag är att starta en permanent matchningsorganisation mellan tillgänglig kompetens hos 
medborgarna och arbetskraftsbehovet i näringslivet. 
2 delprojekt: 
- Regionalfond – näringsliv 
- Socialfond – arbetssökande och insatser. 
Bland målsättningen för delprojekt regionalfond kan nämnas: 

- projektet ska besöka 3000 företag under en 36-månadersperiod 
- 100 arbetstillfällen ska skapas 
- 130 företag kommer aktivt att delta i projektet 
- 30 arbetsgivare ska få utbildning i frågor som är kopplade till integration och 

mångfald. 
 
Arbetsmarknaden 
En vågrörelse sker i hela världen och som vi nu känner av i Tyresö. 
Vi försöker hindra ett depressivt beteende. Läget är bekymmersamt MEN vi arbetar för att 
komma ur situationen. 
På kommunstyrelseförvaltningen – stadsbyggnadskontoret finns tre bra projekt: 

- I Solberga: fritidsboende blir permanentboende  
- Trygghetsboende 77 nya lägenheter i centralt läge 
- Tyresö bostäder planerar 3 hus med ett 50-tal lägenheter invid Granängsringen. 

Kommunen har uppdrag att jobba med kompetensutveckling, vilket görs bland annat 
tillsammans med Vuxenutbildningen i Tyresö. 
 
Samordningsförbund för grupp som riskerar utskrivning. 
Arbetssökande ska ut i jobb. 
Arbetscentrum och socialförvaltningen jobbar ihop över förvaltningsgränserna. 
 



4. Vuxenutbildning 
Erik Hamner, rektor 
 
Beredskapen för att ta emot nya studerande är god och nyheter är på gång. 
Man kan undra över vad man ska utbilda sig till i en lågkonjunktur, men utbildning som sådan 
är aldrig fel. 
Inom yrkesutbildningarna har över 80 % fått jobb. Det gäller utbildning av barnskötare, 
yrkesförare, vård- och omsorgsutbildning med flera. 
Inom enskilda kurser är målet att minst 90 % av de studerande ska få godkänt eller bättre. 
Detta mål är uppfyllt under 2008. 
Kontinuerlig intagning sker inom grundläggande vuxenutbildning samt inom matematik och 
vissa kurser inom engelska. Detta möjliggör studier i egen takt i dessa ämnen. Andra 
lösningar diskuteras för andra ämnen. Distanskurser har övertagits från CFL och anpassas till 
halvdistanskurser med lärarstöd. Samarbete sker på Södertörn. 
Inom högskoleutbildning har samarbete inletts med Högskolan i Gävle – en högskola som är 
bra på distanskurser. Videokonferensutrustning har inhandlats. 
Ny yrkeshögskola startar efter sommaren. Vi arbetar ihop med grannkommunerna med 
Södertörns yrkeshögskola. 
Inom yrkesvux kommer nya bestämmelser från Skolverket i början av februari. 
 
 
5. Grupparbetsuppgifter 
 
Frågor att arbeta med: 

1. Hur minskar vi deltidsarbetslösheten? 
2. Vilka insatser stöder bäst dem som står utanför arbetsmarknaden? 
3. Vilka är erfarenheterna av arbetspraktik och prova-på-platser som åtgärd mot 

arbetslöshet? 
4. Hur effektiv är kommunal samverkan mot arbetslöshet i Tyresö? 
5. Hur utnyttjar kommunen tillgängliga ersättningssystem? 
6. Hur kan vi förbättra samverkan mellan socialförvaltningen och 

utvecklingsförvaltningen – erfarenheter? 
 
Redovisningar av synpunkter från grupperna: 
Vad ska vi göra mer? 

- I hemtjänsten och inom barnomsorgen kan vi kompetensutveckla personal och ta in 
vikarier när de ordinarie är på utbildning. 

- Inom KomAn söker vi 50 miljoner kronor tillsammans med de andra kommunerna för 
att få ut funktionshindrade. 

- Praktik på arbetsplatser är nyttig. 
- De mest osynliga / de som inte vill bli sedda. Hur lösa problemet för dem? För att få 

ett jobb behövs kontakter och det är ofta det som dessa ungdomar skulle behöva. 
  

Synpunkter kring fråga 2: 
- Utnyttja företagarnas kompetens för att pusha dessa ungdomar genom att använda 

företagarna som mentorer. Man kan träffas på en plats som inte är myndighetsplats 
och ge: ”Hur ska man vara på en arbetsplats” 

- Utnyttja företagarnas nätverk och slussa ungdomarna vidare 
- Skapa nätverk geografiskt nära – mellan företagarna i Tyresö 

 



Deltidsarbetslösheten – 1000 personer i Tyresö. Vill de ha heltid? Hur ser egentligen 
deltidsarbetslösheten ut i Tyresö? 
 
Punkt 2 och 3:  

- Stöd behövs. Mycket av problematiken ligger i bristande självkänsla.  
- Framtidens jobb finns inom vård, IT, ekonomi, juridik, energihushållning 
- Ung företagsamhet lär ungdomar att driva företag 
- Prova på modell skulle behövas för att företagare ska våga ta emot ungdomar 

 
Effektivare samverkan behövs i Tyresö.  

- Gentemot aktörerna ska man undvika att vara flera budbärare vid kontakter med 
företagarna. 

- Finansieringsfrågor behöver lösas för att personer ska kunna gå in i utbildning 
- Kommunens egna investeringar och verksamhet viktiga för sysselsättningen 
- Oro framfördes för utförsäkring från försäkringskassan 

 
Punkt 6 om samarbete sociala – utvecklingsförvaltningen 

- Mer initiativ från sociala efterlystes 
- Sekretessfrågor inom socialförvaltningen kan ibland ge svårigheter 
- Alla måste ha ett mål och se en framtid 
- Ta tag tidigt i även mindre barn när man upptäcker att de har problem. 

(Barn och utbildning har nu anställt coach följa upp barn som håller på att falla ut, 
vilket ger mer kraft åt åtgärderna och blir tydligare.) 

 
Sociala företagandet  

- öka antalet praktikplatser i kommunen 
- exempel är det tidigare båtprojektet 
- öva ungdomarna i socialt beteende 
- finansiell samordning borde utvecklas 
- söka pengar från fonder 
       

Sysselsättning: 
- Folk behöver ha sysselsättning 
- Det får inte finnas mekanismer som hindrar arbete, till exempel kan idag folk som får 

deltid halka ut vissa bidragssystem 
- Mekanismer behövs för att stimulera elever att ”stegvis” bli anställd 

 
 
6. Kommunala insatser för hög sysselsättning 
Björn Sundström, SKL 
 
Föreläsningsbilderna kommer att mailas från Björn Sundström till Britt-Marie Lundberg 
Björk. 
 
 
7. Vad gör arbetsförmedlingen på kommunal nivå för att minska arbetslösheten? 
Solli Mårtensson, chef för arbetsförmedlingen i Tyresö 
 
Mycket information finns på www.arbetsformedlingen.se med en lång rad av tjänster. 
 



Statistik 
Det har skett en femfaldig ökning av varslen från december 2007 till december 2008 i 
Stockholms län. I Tyresö omfattas 34 personer av varsel från företag i Tyresö. 
Den öppna arbetslösheten i Tyresö är 1,5 % vartill tillkommer 0,5 %  i program, lika med 
totalt 2 %. Trycket ökar dock dagligen, samtidigt som antalet lediga platser på marknaden har 
rasat. MEN arbetsmarknaden lever! En helt vanlig torsdag anmäldes uppåt 200 nya jobb i 
Stockholms län, så arbetsmarknaden är inte död. De jobb som nu finns på marknaden är inom 
vård, transport, bygg, data och servicebranschen restaurang-hotell 
 
Arbetsförmedlingen i Tyresö kommer att få nya anpassade lokaler i april 2009 ovanför 
Handelsbanken. 
 
 
8. Summering 
Hans Lindberg 
 
Ett genomgående drag genom alla frågeställningar är attityd. 
Dagen har gett flera frågor och undringar. 
Vi har fått höjd kunskapsnivå för att kunna tänka vidare 
Vi behöver komma ifrån dagens frågeställningar och dagens lösningar och i stället hitta något 
annat. 
Hur fångar vi detta? Hur får vi tag på målgruppen och får veta hur de tänker? 
Hur kan vi gå steget före ? 
 
 
För minnesanteckningarna svarar 
Leif Ljungberg 


